
GLASILO DELOVNEGA KOLEKTIVA SATURNUS LJUBLJANA — LETO XX — ŠTEVILKA 3 — APRIL 1979

Ob ptaznikiL dela 
o&em elanom 

kolektioa 
i&kcene ce&lilke

družbenopolitične organizacije, poslovodni organi in 
uredništvo

Prvi maj, mednarodni delavski praznik, praznujemo v spomin na 
ubite stavkajoče delavce leta 1886, ko so se borili za 8-urni delavnik.

Danes nam ni treba na ulice, da bi z demonstracijami izsilili večje 
pravice. Le-te imamo čvrsto zapisane v ustavi, zakonu o združenem 
delu, naših samoupravnih aktih. Pravice in dolžnosti: od osebne svo
bode in zagotovljene socialne varnosti, do urejene družbene prehrane, 
aktivnega oddiha in drugih ugodnosti v matični temeljni organizaciji. 
Morda se katero področje še ne uveljavlja v praksi tako kot bi želeli, 
vendar velja ugotovitev, da ima v naši družbi delavec, neposredni pro
izvajalec svojo družbeno ovrednoteno vlogo. Delavec, samoupravlja- 
lec, kreator novih odnosov!
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27. april — dan 
Osvobodilne fronte

Partizanstvo in oborožen 
boj proti okupatorju vseh 
vrst so zrasli iz močne po
litične podlage, ki jo je ust
varila protiimperialistična 
fronta, ustanovljena 27. apri
la leta 1941, ob napadu na 
Sovjetsko zvezo, preimenova
la v Osvobodilno fronto slo
venskega naroda.

Osvobodilna fronta — usta
novljena na pobudo KP — 
je bila vseljudska množična 
organizacija, ki je združevala 
napredne in svobodoljubne 
Slovence ne glede na ideo
loško ali versko pripadnost. 
Glavna naloga Osvobodilne 
fronte je bila takrat povesti 
slovenski narod v oborožen 
upor proti zavojevalcem in 
potem za družbeno preo
brazbo. Nedvomno je bila 
med dvajsetimi skupinami 
KP edina homogena politična 
sila, ki je dosegla soglasje 
tudi med krščanskimi socia
listi, sokolstvom in napredni
mi kulturnimi delavci. Osvo
bodilna fronta se je krepila, 
širila svoj vpliv med najšir
šimi množicami in postala 
vzgled ostalim naprednim gi
banjem po ostalih pokraji
nah Jugoslavije.

Osvobodilna fronta je tako 
postala politična osnova ljud
ske oblasti in vseh dejavno
sti pri obnovi domovine ter 
uresničevanja ciljev sociali
stične revolucije. Kot najšir
ša fronta vseh naprednih sil 
Osvobodilna fronta preraste v 
Socialistično zvezo delovne
ga ljudstva, demokratično ob
liko povezovanja in združe
vanja. S povezovanjem v ko
lektivno članstvo praktično 
vseh družbenopolitičnih or
ganizacij SZDL zajame prak

tično vsakega delavca, obča
na, krajana. Z novo ustavo 
in zakonom o združenem de
lu SZDL zagotavlja uveljav
ljanje delegatskega sistema. 
Prav zato se delovni ljudje 
in občani povezujemo in zdru
žujemo v SZDL Slovenije kot 
posamezniki ali združeni v 
organiziranih oblikah svojega 
družbenopolitičnega in inte
resnega delovanja. Združu
jemo se zaradi uspešnejšega 
uresničevanja svojih intere
sov, samoupravnih in politič
nih pravic ter dolžnosti in za
to, da bi uskladili svojo druž
benopolitično aktivnost pri 
usmerjanju in zagotavljanju 
razvoja naše socialisične sa
moupravne družbe. Na zborih delavcev smo pregledali naše lansko poslovanje

IZ VSEBINE

• Plodna razprava, str. 2

• Teritorialna obramba, str. 3

• Ali v obratu družbene prehrane 
ni mogoče uvesti reda, str. 4

• Naši abonmaji, str. 4



ZAPIS S SESTANKA 
EMBALAŽA

OOZK

Plodna
razprava

Na tem sestanku je bilo po
leg članov 00 ZK TOZD To
varna embalaže prisotnih tu
di 20 predstavnikov sindika
ta, 5 predstavnikov mladine 
in poslovodni organ DO Sa
turnus.

Glavna tema sestanka je 
bila obravnavanje predloga 
zaključnega računa za leto 
1978 TOZD Embalaža in DO.

Najprej je direktor TOZD 
Tovarna embalaže ing. Kralj 
na razumljiv način, s pomoč
jo skic, podal celotno struk
turo prihodka TOZD in DO. 
Ocenjuje se, da bo dohodek 
TOZD embalaže za 28 odst. 
večji, čisti dohodek za 20 od
stotkov in bruto OD za 27 od
stotkov večji kot v letu 1977.

Vrednost pogodbenih in sa
moupravno dogovorjenih ob
veznosti je narasla kar za 
70 odst., tako da nam je za 
razširitev materialne osnove 
TOZD ostala milijarda starih 
din. Splošni zaključek je, da 
je bilo poslovanje našega 
TOZD v letu 1978 uspešno, 
da smo relativno dobro go
spodarili z materialnimi sred
stvi.

Kazalci uspešnosti kažejo 
na izredne uspehe TOZD To
varna avtoopreme. Na ta na
čin se je najbolje pokazala 
pravilnost investiranja v nov 
obrat Avtoopreme. Jasno je.

da je zaradi uspešnega po
slovanja tudi rezultat celot
ne DO ugoden.

Na ta del izvajanja ni bilo 
posebnih pripomb, vendar 
ugotavljamo, da bi lahko na
redili več. Da ne moremo na
rediti več, nas močno ovira
jo določeni problemi (tov. 
Vlado Drnovšek):

—■ zelo počasi se v naše 
vrste vključujejo novi sode
lavci kot nadomestilo,

— visok odstotek bolniških 
izostankov: kar 12 odst. ali 
87 sodelavcev iz neposredne 
proizvodnje povprečno mesec 
dni v bolniški,

— nediscipliniran odnos do 
dela in materiala, dela ne za
čenjamo točno ob določenem 
času niti ne končamo, zaradi 
česar dnevno izpustimo eno 
uro ali tri izmene na mesec,

— premalo je strokovnega 
izobraževanja, tako na stro
kovnem kot na družbenopo
litičnem področju,

—• zaradi pomanjkanja ka
pacitet TOZD Orodjarna in 
vzdrževanje se odvija vzdrže
vanje orodij, strojev in na
prav prepočasi, kar velja tu
di za izdelavo novih,

— glede uvoženega mate
riala imamo vsakoletni strah 
ali ga bomo dobili ali ne, kar 
deluje na vse nas psihološko 
slabo. Kljub temu, da imamo

izdelane standarde za naše 
izdelke moramo čestokrat za
radi pomanjkanja pločevine 
uporabljati neustrezno ploče
vino, kar poraja nove proble
me,

— premalo je storjenega 
na področju selekcioniranja 
proizvodov za trg po nasled
njih kriterijih:

a) da bi izdelovali čimveč 
izdelkov na avtomatskih stro
jih,

b) da bi izdelali čimveč iz
delkov, ki potrebujejo manj 
pločevine in imajo dobro pol
ni tj e,

c) da bi imeli čimveč kon
taktov z našimi kupci, tako 
v tehnično-strokovnem, kot v 
komercialnem pogledu.

Te pripombe so izzvale raz
prave na naslednjih področ
jih

— IZVOZ-UVOZ (tov. Dr
novšek) : ugotavlja se, da
TOZD embalaža ne izdeluje 
takih izdelkov, ki bi se jih 
dalo v veliki količini prodaja
ti na tuje tržišče. Nekaj ma
lega se proda v vzhodno
evropske in azijsko-afriške 
države, nekaj malega pa na 
zahodni trg. To je veliko pre
malo v primerjavi z vrednost
jo uvoza. Glavna surovina, ki 
jo uvažamo, je bela ploče
vina, katero trenutno ne pro
izvaja nihče v Jugoslaviji. 
Opozoril je tudi na to, da bi 
lahko več izvozili, vendar se 
izdelki v tiskarni osvajajo 
prepočasi, pa tudi v proiz
vodnji ne kažejo preveč in
teresa.

Ing. Kralj nas je informi
ral, da kupujemo na zahodu 
17.000 ton bele pločevine in 
da ni pričakovati domače 
bele pločevine vse do leta 
1985. Omenil je, da bi lahko 
izdelali za 8.000 ton proizvo

dov iz črne pločevine. Naka
zal je še večjo potrebo po 
sodelovanju z valjarnama na 
Jesenicah in v Banja Luki.

Več uspeha je bilo dose
ženega na področju proiz
vodnje iz alu pločevine, saj 
bomo v letu 1979 uporabljali 
izključno aluminij domačih 
proizvajalcev. Tesno sodelu
jemo z novo tovarno v Omi- 
šu.

Sodelovanje s Heliosom, 
izdelovalcem lakov, se odvija 
naprej in računamo, da bo
mo letos od potrebnih 650 
ton lakov porabili 100 do 150 
ton domačih lakov. Tudi so
delovanje s Chromosom daje 
dobre rezultate pri zamenjavi 
uvoženih barv. Ocenjuje se 
tudi, da bomo letos vsaj del 
potrebne količine lepilnega 
traku dobili od Aera, saj se 
je ta močno podražil in ogro
ža rentabilnost napisnih plo
ščic.

— KADRI (tov. Čakš) je 
povedal, da so potrebe po 
kadrih večje, kot so možnosti 
pridobivanja sodelavcev gle
de na to, da nimamo stano
vanj. Fluktuacija v naši DO 
je velika in komaj pridobiva
mo nadomestila odhajajočih 
sodelavcev z novimi. Akci
ja pridobivanja prepotrebnih 
strokovnjakov — posebno 
vodja prodaje embalaže in 
vodja razvoja — je v teku. 
Trenutno ni odziva na oglase 
v časopisih.

— INVESTICIJE (tov. ing. 
Verčko) je obrazložil potek 
realizacije investicij v letu 
1978. Ugotovil je, da je v 
glavnem potekalo vse po ela
boratu. Nepredvidene težave 
so nastale le pri liniji vaze
lin k, firme Haar, katere urad
no še nismo prevzeli. Zadnji 
del bo realiziran v prvem

kvartalu letos, in sicer linija 
patentnih doz. Začeta so tudi 
gradbena dela: nova kotlar
na na zemeljski plin v Zalo
gu ter ogrevanje in prezrače
vanje obrata Zalog.

— PODROČJE DOHOD
KOVNIH POVEZAV (tov. ing. 
Košak). Kakih večjih dohod
kovnih povezav na področju 
izdelovalcev embalaže ni. 
Obstaja manjša vez med Sa
turnusom in Plutalom, vendar 
so to šele dogovori in še nič 
konkretnega. O tem dohod
kovnem povezovanju smo 
razposlali obvestila vsem pre
delovalcem v Jugoslaviji, 
vendar smo do sedaj dobili 
zelo malo odgovorov.

— SAMOUPRAVLJANJE v 
Saturnusu (tov. Peterca) ugo
tavljamo, da so samouprav
ni akti tako v DO kot v TOZD 
dokaj dobro urejeni, vendar 
se določbe vse premalo iz
vajajo v praksi. Delegati jih 
premalo poznajo ali nič. Po
sledica tega je, da delegati 
največkrat pridejo nepriprav
ljeni na sestanek, še manj 
pa o temah sestanka raz
pravljajo s sodelavci, katere 
zastopajo. O tem bi morale 
čimprej razpravljati družbe
nopolitične organizacije in tu
di samoupravni organi, da bi 
pripravili delegate za oprav
ljanje svojih delegatskih dolž
nosti. Govoril je tudi o infor
miranosti v naših TOZD, kjer 
je opazen napredek.

Vse teme oziroma področ
ja, ki so bila obravnavana, 
zahtevajo vsaka zase teme
ljito obdelavo v smeri, da se 
natančno spoznajo pomanjk
ljivosti, da se konkretno do
govorijo ukrepi, izvajalci in 
roki za realizacijo ukrepov.

Zdravko Petrič

Zbori
delavcev
UGOTOVITVE — SKLEPI — NALOGE

Predzadnji teden v febru
arju je bil v naši delovni or
ganizaciji nadvse živahen. 
Ocena lanskega gospodarje
nja, letošnji plan in paket 
aneksov samoupravnih spo
razumov so bili v ospredju 
razprav na sestankih družbe
nopolitičnih organizacij in sa
moupravnih organov. Nanje 
smo se temeljito pripravili in 
vrh teh priprav so bili zbori 
delavcev. Tokrat tako teme
ljiti, da jih je bilo v TOZD 
Tovarna embalaže kar se
demnajst!

Ob tej akciji sem zapisal 
nekaj misli naših delavcev

Stane KOSEC: »Gradivo
sem natančno prebral, nemo
goče pa je vse to držati v 
glavi. Zame je to zanimiva 
primerjava med TOZD; tako 
podrobno že dolgo nisem bil 
obveščen.«

Edo ROBIČ: »Informator
TOZD s tako vsebino bi mo
ral večkrat izhajati. Je pa 
preveč številk in procentov, 
da se delavec komaj spozna. 
Naš zbor je bil živahen, do
bro pripravljen.«

Tone JAKIČ: »Z uspehom 
naše temeljne organizacije 
sem — glede na možnosti —

zadovoljen. So pa tudi pri 
nas nekateri nezainteresirani; 
tudi če je bilten dobil v roke, 
ga ni prebral. Zato tak tudi 
ni sodeloval. Pripominjam: 
kdor ni zainteresiran, naj pu
sti bilten na oddajnem mestu, 
ne pa da se valja tako gra
divo po delavnicah!«

Ana ZIDARIČ: »Spremljala 
sem razprave o oceni našega 
gospodarjenja in se mi zdi 
tak način v redu.

Pravočasno in podrobno 
smo bili obveščeni — kot 
pointerka sem osebno razne
sla Informator našim delav
kam in se pogovorila z njimi. 
Tak informator naj izide vsaj 
trikrat na leto.«

Janez KOVAČ: »Način raz
prave je bil v redu, prikaz 
delitve prvič tako nazoren. 
Delavci vemo, da so spora
zumi potrebni, če ne kar nuj
ni, ampak to ne sme iti v ne
dogled. Za primer — na zbo
ru sem s preglednice pripi
sal podatek, da so se dajat
ve naše TOZD lani povečale 
za 70 odst. v primerjavi z le
tom 1977.«

Silvo BAZNIK: »Večkrat
sem poslušal to razpravo in 
sodeloval v njej — zares je

dobila širino. Se pa relativ
no hitro odločamo za razne 
prispevke, čeprav so še pre
malo argumentirani. Strinjam 
se z načinom obveščanja — 
Informatorjem TOZD.«

Tako naši delavci.
Povzetek razprav na zborih 

pa sem beležil:
— ugotovitev, da bi trgu 

lahko ponudili več kot zmo
remo, nam narekuje boljše 
delo razvojnih služb za osva
janje novih izdelkov;

— stalni stabilizacijski ukrep 
je nadomeščanje uvoza z 
domačimi materiali. To naj 
bo naš prispevek k devizne
mu uravnovešenju;

— produktivnost mora ra
sti ob minimalnem povečanju 
števila zaposlenih.

Vzporedno s temi cilji pa 
so naslednje naloge:

Zbor delavcev oddelka vle
čenih proizvodov in vazelink

— delovna disciplina — 
preveč zamud, predčasno od
hajanje na malico in domov;

—• omejiti porabo materia
lov, manj izpada in reklama
cij;

— uvesti redno čiščenje 
strojev in odstraniti kupe 
kartonov;

— ugotoviti, zakaj primanj
kuje železnih zabojev;

— malica: premalo izbire:
— delovne halje ne ustre

zajo, imajo ozke rokave in 
krčijo se;

— delovni čevlji naj bodo 
iz plute, ne iz mase.

Ena od številnih točk zbo
rov je bila namenjena raz
pravi o družbenem standar
du.

— zbor v galvani — zakaj 
ne kuhajo kosil v menzi?

— zbor v komerciali — 
počitniške prikolice preseli
mo bolj na jug, ker je poleti 
v Istri preveč dežja;

— še več, zlasti starejših 
delavcev pošiljajmo na pre
ventivni in aktivni oddih;

—• pozdravljamo naše so
delovanje v družbenem stan
dardu občine.

Večina teh pripomb je na
šla svoje mesto v zapisnikih 
zborov in sklenili smo, da 
bomo o uresničitvah sprego
vorili na prihodnjih zborih.

JG
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SISTEM IN KONCEPCIJA VSELJUDSKE OBRAMBE TEČAJ PRVE POMOČI

Teritorialna obramba
V primeru napada na na

šo državo, so vsi delovni 
ljudje in občani Jugoslavije 
v domovini, ali v tujini, dr
žavni organi, organi uprav
ljanja v ozd in v drugih sa
moupravnih organizacijah, 
vodstva družbenopolitičnih or
ganizacijah, dolžni, ne da bi 
čakali na ukaze in posebna 
navodila, da izpolnjujejo svo
jo dolžnost za obrambo dr
žave in morajo postopati po 
obrambnem načrtu, oziroma 
po svojem vojaškem razpo
redu.
(Iz Zakona o ljudski obram
bi)

Sleherna vojna je nosila 
pečat časa, v katerem se je 
odvijala. Fiziognomija vojn se 
je razlikovala predvsem gle
de na družbenoekonomsko 
sestavo družbe in njenega 
odnosa do vojne. Engels je 
poudarjal, da ni nobena stvar 
tako močno odvisna od eko
nomskih pogojev, kot prav 
izgradnja in delovanje obo- 
loženih sil. Značilno za da
našnjo dobo je, poleg spre
membe družbenopolitičnih in 
ekonomskih odnosov, blisko
vit revolucionaren skok v 
razvoju vojne tehnike, kakr
šnega zgodovina še ne pom
ni. Bistveno se menja tudi 
vpliv ljudskega faktorja, ki 
bolj kot kdajkoli prej budi 
ljudsko zavest, prepričanje 
upravičenosti naših ciljev v 
borbi, pripravljenost na naj
večje žrtve, prepričanje o 
nepremagljivosti osvobodilnih 
revolucionarnih gibanj, pod 
pogojem, da so primerni 
družbeni pogoji, čvrsta orga
nizacija in primerno pozna
vanje vojaških veščin.

Za morebitno bodočo 
vojno še ne moremo zago
tovo reči, kakšna bo, vendar 
lahko na osnovi dosedanjih 
izkušenj in analiz določimo 
glavne karakteristike. To po
meni, kot pravi general Du
šan Dozet v svoji študiji »Ka
rakter ni fiziognomija bodoče 
vojne«, da vojna ni več ne
kaj misterioznega, nekaj ne
poznanega, ki spravlja ljudi 
v dvome ali bi se takšna voj
na sploh mogla voditi, in če 
bi do nje prišlo, je mogoče 
povleči ostro črto med zma
govalcem in zmaganim. Kljub 
temu, da je na svetu danes 
ogromno orožja in milijonski 
ešeloni operativne armade, ki 
je pripravljena v vsakem tre
nutku za vodenje začetne fa
ze vojne, je prišlo po drugi 
svetovni vojni že več kot pet
desetkrat do lokalnih vojn, v 
katerih so se napadalci ve
dno znašli pred organizirano 
obrambo in so doživljali po
goste težke poraze in so mo
rali večkrat poiskati izhod v 
raznih kompromisih, ali dru
gih političnih rešitvah.

Vsako ljudstvo, ki je pri
pravljeno do konca braniti 
svojo svobodo, ne glede na 
žrtve, preprečiti napadalcu 
bliskovite uspehe, bo vedno 
naletelo na razumevanje svo
bodoljubnega sveta in popol
no podporo OZD, ki so dolž
ni zaščititi pravice svojih čla
nic. Ne želimo si vizije ju
trišnje vojne. Naša država je 
dosledna prijateljica miru, ka
kor po svoji družbeni samo
upravni socialistični ureditvi,

tako tudi po svoji zunanji po- 
litki miroljubne aktivne ko- 
eksitence in dobrih odnosov 
do sosednjih držav. Sedanja 
mednarodna situacija je pre
cej napeta, saj so dogodki 
na Bližnjem vzhodu in Me
diteranu stalna nevarnost, ki 
se lahko sprevrže v vojno. 
Stalna nevarnost in lokalne 
vojne so na žalost danes se
stavni del sodobnega življe
nja. Pripravljenost malih na
rodov, da se z orožjem up
re slehernemu napadalcu, pa 
je glavna ovira osvajalnim 
načrtom napadalcev.

Ker so oborožene sile te
meljni nosilec oborožene voj
ne, je nujno potrebno tudi v 
našem samoupravnem socia
lističnem sistemu kot glavni 
branilec naše socialistične 
družbe in domovine. Naša 
država je kljub temu, da je 
vneta privrženka miru, vedno 
pokazala, da je obramba 
svoje neodvisnosti naša pra
vica, čast in obveznost vseh 
državljanov. Vseljudska voj
na, ki bi jo mi eventualno 
vodili, nima osvajalnih na
menov, toda pod nobenim 
pogojem ne bi popustila na
padalcu, pa naj pride od 
kjer si bodi, marveč bi na
letel na hud odpor vsega 
ljudstva. V oboroženih silah 
obstajajo različne vrste obo
roženih enot. Vse te forma
cije so v sestavi JLA in te
ritorialne obrambe. Opera
tivna armada je organizira
na na principu modernih in 
sodobnih armad, teritorialna 
obramba pa sestoji iz 
štabov, enot in ustanov v 
specifičnem sistemu vojne 
organizacije, a v skladu z 
načrti in razvojem naših obo
roženih sil, ki so del politič
ne strukture našega sociali
stičnega samoupravljanja in 
so mu lahko tudi podrejene, 
glede na značaj družbenih 
odnosov.

JLA je strokovni organ 
naše skupnosti, ki služi tudi 
za usposabljanje vseh osta
lih obrambnih struktur SLO. 
Teritorialna obramba je or
ganizacija, ki množično pri
pravlja in organizira ljudstvo 
v formacije za oboroženo 
borbo. S teritorialno obram
bo se pokriva celotno ozem
lje z oboroženimi formacija
mi, ki so pripravljene, da v 
vsakem trenutku in v vseh 
pogojih organizirajo čimveč- 
je število meščanov prebival
stva naše domovine. Enote 
teritorialne obrambe odvisno 
od vojne situacije, sodeluje

jo z enotami JLA, v poseb
nih pogojih pa bodo lahko 
postale nosilci bojev na ob
močju vojnih operacij.

Kot integralni del naših 
oboroženih sil po koncepciji 
SLO, se bistveno razlikujejo 
od podobnih vojaških enot v 
drugih sistemih. Podobne 
enote naj si bo manjše ali 
večje, imajo tudi druge dr
žave. V drugih državah so 
te enote pod poveljstvom 
stalne armade, v našem si
stemu obrambe pa so teri
torialne enote izraz samoup
ravnih pravic družbenopoli
tičnih in delovnih organiza
cij. Temeljni namen terito
rialnih enot je, da se čim
bolj zmanjša tehnična pre
moč nasprotnika in povečajo 
težave, ki spremljajo sovraž
nika na tujem ozemlju. Od
nos v živi sili se bo konstant
no spreminjal v našo korist. 
Naša prednost v načinu upo
rabe žive sile je bistvena v 
premočni vojaški veščini.

V sodelovanju z mestnim odborom RKS je potekal 20-urni 
tečaj za pomožne bolničarje RK. Tečaj je bil namenjen pred
vsem vodstvenim delavcem v proizvodnji. Zaključni izpit te
čaja, ki je potekal v petih skupinah, je uspešno opravilo 146 
slušateljev.

Naša teoretična misel pre
vzema celotno prebivalstvo z 
enotno idejo o vodenju voj
ne, to pa je zelo važno dej
stvo in prednost pri vodenju 
doktrine SLO. Teritorialna 
vojska naše države je sodob
na vojna organizacija, ki ima 
v svojem sestavu rodove in 
službe, kot operativna arma
da. Vsaka formacija predstav
lja združeno moč sodobnega 
pešadijskega, protioklopnega, 
artiljerijskega in ostalega so
dobnega orožja. Res, da te 
enote ne bodo imele vrhun
skega težkega orožja, ker jim 
tudi ni potrebno, glede na 
kraje, naloge in način boja. 
Gledano z vojaškega stali
šča, so te formacije v kon
cepciji SLO pomemben fak

tor pri izvajanju originalne 
strategije in različnih akcij v 
obrambi, odvisno od pogojev 
in kraja vsake družbenopo
litične skupnosti in delovne 
organizacije za celo državo. 
Enote se formirajo iz vrst vo
jaških obveznikov in prosto
voljcev. V času vojne pa bi 
prišle v sestav teritorialnih 
enot tudi enote ljudske mi
lice.

To ogromno moč, po šte
vilu enot, ljudi in številnih 
možnosti, ki je posejana 
vzdolž in počez naše države, 
ne more noben sovražnik ob
koliti, onesposobiti, še manj 
pa uničiti in nevtralizirati. V 
splošni obrambni vojni se 
srečuje sovražnik z novim 
nasprotnikom, s silo, ki je 
številčno močnejša, moralno 
enotnejša, ki dobro pozna 
vojaške veščine, v tem pa je 
glavni vzrok njegovih slabo
sti, ki ga potem vodijo v ne
izogiben poraz. Samostojno 
ali pa v sodelovanju z eno
tami JLA morajo TE poleg 
oboroženega boja tudi bra
niti ostalo prebivalstvo, te
ritorije, materialne dobrine, 
delovne in druge organizacije 
ter organe družbenopolitič
nih skupnosti, od vseh vrst 
sovražnikovih aktivnosti, ka
kor tudi vzdrževati javni red 
in sigurnost v slučaju nepo
sredne vojne nevarnosti.

Enote teritorialne obrambe 
so enakopraven element obo
roženih sil SFRJ. Njeni pri
padniki so fizično in stro
kovno pripravljeni po svojih 
specialnostih in službah za 
vse oblike vojne, kakor pri
padniki operativne armade. 
One ne zapuščajo svojega

ozemlja, pa čeprav sovražnik 
prodre do tam, marveč samo 
menjajo način in obliko svo
jih dejstev. Če je fronta sta
bilna, jo enote TO branijo 
skupaj z enotami JLA. Če 
pride do vklinjavanja ali do 
prebitne fronte, delujejo TE 
v sodelovanju z JLA na boke 
in krila, še posebej pa v 
ozadju, napadejo kolone, ki 
dovažajo hrano, orožje itd., 
uničujejo komunikacije, na
padajo rezervne sovražne 
enote in druge važne ob
jekte, ki jih je sovražnik zav
zel.

Z eno besdo, TE so tisti 
dejavnik, ki bo v prakso vna
šal stališča in misli, ki so 
izražene v zakonu o ljudski 
obrambi. Z delovanjem take 
teritorialne obrambe, ki iz- 
rašča iz podjetij in občin v 
enotni in splošni sistem od
pora, sovražnik se bo moral 
spoprijeti z organizirano in 
oboroženo milijonsko armado 
in ljudstvom, z neštetimi ža
rišči odpora. Napadalec bo 
zato prisiljen, da se bo raz
vlekel po širšem ozemlju, da 
brani sleherni most, progo, 
tovarno, mesto in vas, na za
časno okupiranem ozemlju. 
Ali bo lahko to zdržal 'in ka
ko dolgo v pogojih, ko te
ritorialna vojska menja svo
ja taktična dejstva, ko bra
nilci svoje domovine prera
ščajo iz klasične armade v 
nepremagljiv oborožen narod, 
v vojno moč novih kvalitet, 
ki prinaša napadalcu številne 
sabotaže, diverzije in zasede 
na vsakem koščku zemlje, to 
pa je veliko vprašanje.

To se pravi, da je terito
rialna obramba izraz samo
upravnih pravic vseh činite- 
Ijev obrambe in procesa po- 
družbljanja oborožene sile 
naše socialistične družbe in 
njene transformacije v novo 
kvaliteto — oboroženo ljud
stvo. Oborožene enote TO in 
enote JLA uresničujejo kon
cepcijo SLO. Z izvrševanjem 
pomembnih nalog, z name
nom, da onemogoči sovraž
niku hitre strategijske rešitve 
in pripravi pogoje za dokon
čni obračun ter spremeni ce
lotno državo v neosvojljivo 
trdnjavo in široko strategij- 
sko pahljačo vojne organiza- 
nosti vseh obrambnih struk
tur naše socialistične samo
upravne družbe.

SVETISLAV NIKOLIČ
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Ali v našem obratu 
družbene prehrane 
res ni mogoče 
uvesti reda?

O obratu družbene prehra
ne je bilo pred nedavnim, po 
dolgem času, v našem glasi
lu že nekaj pisanega in ven
dar se je v teku časa prišlo 
do zaključka, da je članek 
le delno dosegel svoj namen; 
zato verjetno ne bo odveč, 
če se sedaj soočimo z dej
stvi, katerih nekateri abonen
ti (nočejo) ne morejo razu
meti.

V dolgoletni dobronamerni 
prizadevnosti in naporih vseh 
članic obrata družbene pre
hrane, da bi čimbolj ustregle 
večini abonentov v pripravi 
toplih obrokov, saj vsem ta

ko in tako ni mogoče ustreči, 
so je tudi zadnji nedavni po
izkus uvedbe žetonov, kakor 
tudi že vrsta drugih v pretek
losti, tokrat v obratu Moste 
prelvil v pravo polomiado, 
čeprav je bila sama zamisel 
idealna, saj bi se ob vestni 
uporabi žetonov dosegla v 
kuhinji večja preglednost 
okusa in želja abonentov, 
obenem pa preprečile števil
ne nevšečnosti, ki so se po
javile ob uvedbi večjega asor- 
timana toplih obrokov, ki so 
danes na voljo abonentom, 
kar je vredno pohvale. Seve
da je za vso to polomiado

kriv le del abonentov, ki so 
s svojim namernim neodgo
vornim početjem uvedli v ku
hinjo še večjo zmešnjavo, 
saj so nekateri zbirali žetone 
po več dni in jih določene 
dneve kar skupaj metali v 
skrinjice, nekateri so žetone 
puščali na mizi, drugi pa jih 
sploh niso vzeli. Verjetno je, 
da se ta manjšina abonen
tov ni zavedala, da s tem po
četjem ne škoduje samo 
ostalim, temveč tudi sama 
sebi; saj se je zaradi njiho
vega neodgovornega početja 
v kuhinji povzročala škoda, 
obenem pa zaradi nastale 
zmede vneslo nezadovoljstvo 
med ostale abonente. Ni na
men tega pisanja peti hvalo
spev osebju v menzi, lahko 
pa z gotovostjo rečemo, da 
so vredne več hvale kot gra
je, upoštevajoč, da so glede 
na število abonentov malo
številne in da morajo dnevno 
pripraviti 1582 obrokov, kar 
na pestrost jedi ni malo, da 
so tudi pri njih, kakor dru
god, srečujejo z bolniškimi in 
ostalimi izostanki in da delo 
v kuhinji ni zavidanja vred
no (še posebej v poletnih 
mesecih) pri vsem tem pa 
morajo požreti marsikatero 
piklo, seveda bi se dalo reči 
šo kaj kar naj bi bilo njim v 
prid, s pripombo, da tudi pri 
njih ne gre brez spodrsljaja, 
kar pa je v takšni dejavnosti 
normalen opravičljiv pojav, 
saj tudi gospodinja doma pri 
kuhi nima vedno srečne roke.

Verjetno bomo ponovno 
uvedli žetone, kar je vseka
kor prednost glede lažjega, 
ekonomičnejšega in uspeš
nejšega poslovanja ODP, 
vzporedno s tem pa še pest
rejša in boljša hrana, ki naj 
bi zadovoljila pretežno večino 
abonentov.

V upanju, da bo med abo
nenti le prevladal razum in 
razsodnost, želimo kuhari
cam obilo sreče v kuhi, mi 
abonenti pa se bomo trudili, 
da bomo s pohvalo pripomo
gli k dobri volji.

EDO ROBIČ

NAŠE DELAVKE V DRUŽBENI PREHRANI — od leve: Čer
nuta Valentina, Vitez Darinka, Fabiani Ivica, Gnidovec Tonč
ka, Babnik Vida, Ficko Magda, Žižek Julka, Pavlič Marija, 
Jejčič Nada, Valečič Marija, Kocjančič Ivanka, Bobič Smilja; 
na sliki manjkajo: Matjašič Bari, Fartek Anica, Pečarič Ivan
ka, Berič Jovanka, Kržišnik Marinka, Jakič Joži. V novi to
varni avtoopreme skrbijo za našo prehrano: Šoštarič Marija, 
Markič Ljudmila, Zorec Karolina, Aleksandrovič Rada in v 
Zalogu: Kovač Milka, Kučič Štefka.

Praznik občine 
Ljubljana 
Moste-Polje

Občina Ljubljana Moste-Polje praznuje svoj občinski 
praznik 27. aprila. Praznuje ga v spomin na dogodke, ki 
so se aprila in maja leta 1941 zvrstili v občini ter so po
membno vplivali na razvoj narodnoosvobodilnega boja. Ob 
tem pa se občani spominjajo tudi drugih dejanj iz teh tež
kih, a slavnih dni naše zgodovine.

Sedemindvajseti april po
meni začetek organiziranega 
boja proti okupatorju. Tega 
dne se je rajonski komite 
KP Polje umaknil v ilegalo in 
ilegalno nadaljeval boj proti 
okupatorju. Le dva dni kas
neje je okupatorjeva policija 
-izdala nalog za aretacijo 32 
komunistov, med njimi tudi 
Edvarda in Pepce Kardelj in 
Angelce Ocepkove. V prvi 
polovici maja pa je bil usta
novljen rajonski komite v Mo
stah kot prvi rajonski komi
te na tem območju Ljublja

ne. Rajonski komite v Polju 
je deloval že pred vojno.

Proti sovražniku pa so se 
prebivalci tega področja bo
jevali že prej. Desetega ap
rila, po razpadu stare Jugo
slavije, so člani KP, SKOJ 
in drugi domoljubi odnašali 
orožje iz municijskega skla
dišča v Zajčji dobravi ter ga 
poskrili v bunkerjih in goz
dovih. Vedno več je bilo 
učinkovitih in različnih oblik 
odpora proti okupatorju. Vse 
več je bilo ljudi, ki so spo
znavali, da le oborožen in

odločen boj prinaša svobo
do.

Aprila in maja leta 1942 
je več sto aktivistov Osvo
bodilne fronte z območja da
našnje občine Ljubljana Mo- 
ste-Polje odšlo v partizane, 
največ v II. grupo odredov. 
Konec istega leta so partiza
ni osvobodili področje od Li
poglava do Zadvora. To je 
bilo prvo osvobojeno ozem
lje, na katerem je dovolje
vala gibanje le Osvobodilna 
fronta.

A padale so tudi žrtve. Pr
vi talec je bil ustreljen 7. 
maja leta 1942, 526 padlih 
borcev, 288 umrlih v inter
nacijah in zaporih, 59 ustre
ljenih talcev in več deset 
drugih žrtev fašističnega na
silja so neme priče o vse
ljudskem težkem in krvavem 
boju.

Tega dne si bomo tovari
ško stisnili roke. Spomnili se 
bomo tistih, ki niso doča
kali svobode in niso mogli 
nadaljevati boja za izgrad
njo naše socialistične samo
upravne domovine. Ta boj tu
di v njihovem imenu danes 
nadaljujejo vedno nove in 
nove generacije, cilj pa jim 
je skupen: zgraditi sociali
stično samoupravno družbo 
svobodnih, ustvarjalnih ljudi.

MEDNARODNO LETO OTROKA

31. zasedanje generalne skupščine Združenih narodov je 
razglasilo leto 1979 za mednarodno leto otroka.
Pri nas bo namenjeno uresničevanju že sprejetih stališč in 
samoupravnih odločitev o izboljšanju položaja otroka zlasti 
v krajevnih skupnostih.

KULTURNA DEJAVNOST

Naši
abonmaji

Vsako leto se določena 
sredstva namenijo za kultur
no udejstvovanje delavcev 
DO »Saturnus«.

V ta namen smo lansko le
to kupili abonmaje v Mest
nem gledališču, Drami in 
Operi. Tako torej razpolaga
mo z:

80 sedeži v Mestnem gle
dališču; 38 sedeži v Drami 
ter 24 sedeži v Operi.

Ostanek denarja imamo na 
kontu in je namenjen za na
kup kart izven abonmajev.

Te karte razdelimo med 
Avtoopremo, komercialo, Za
logom in Mostami. Iz tega je 
razvidno, da pride na posa
mezen TOZD, oziroma dislo
cirano enoto premalo šte
vilo kart, povpraševanje po 
njih pa narašča. Zato smo 
tudi zaprosili za dodatna 
sredstva.

Želela bi vas tudi opozoriti 
na način obveščanja:

MOSTE: poverjenica je
Nežka Čeranič, Služba var
stva pri delu, int. tel. 279. 
Obvestila o predstavah so v 
desni vitrini pri vratarju, kar

te pa se dobijo pri tov. 
Čeraničevi.

ZALOG: poverjenica je Sil
va Pevec, pointerka. Obve
stila so zmeraj v vitrini v 
obratu.

KOMERCIALA: poverjenica 
je Fani Jalen. Obvestila so 
na oglasni deski, 
ca ječčel4.jl1:19 ,teinl-ns--vd

AVTOOPREMA: poverjeni
ca je Ančka Lampe. Obve
stila so prav tako na oglasni 
deski.

Poleg tega bi vas želela 
opozoriti še na vašo matine
jo. Predstave so v Mestnem 
gledališču in to ob nedeljah 
v dopoldanskem času ter za
jemajo razne drame, poezije 
ob razgovorih z igralci in po
dobno. Karte za Matinejo se 
dobijo pri Čeraničevi v Mo
stah, vendar priporočam, da 
se zainteresirani oglasijo pri 
omenjeni tovarišici zaradi 
nadaljnjega obveščanja.

Naša želja je, da si vas 
čim več ogleda razne pred
stave in zato ne zamudite 
prilike.

Nežka čeranič

V obratu Zalog gradimo novo kotlovnico, ki bo za vir ener
gije uporabljala zemeljski plin iz ZSSR
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KRATKE VESTI VEZANE NA NAŠO PROIZVODNJO — KRATKE VESTI VEZANE NA NAŠO PROIZVODNJO

SODELOVNJE LEKA PRI 
GRADNJI TOVARNE 
ZDRAVIL V SSSR

Ljubljanski LEK že več let 
uspešno sodeluje s sovjet
skimi strokovnjaki farmacevt
ske industrije in to pri pro
daji in raziskavah. Noto to
varno naj bi skupaj gradili v 
Čeljabinsku na Uralu. V to
varni naj bi izdelovali vse 
vrste zdravil po najsodobnej
ših tehnoloških postopkih. 
Poleg farmacevtske proiz
vodnje bi v sklopu te tovar
ne izdelovali tudi embalažo: 
škatle, tube, ampule, karton
sko embalažo itd. Tovarna 
naj bi bila 10-krat večja od 
ljubljanskega Leka. Lek bo 
v ta namen angažiral vrsto 
jugoslovanskih specialistič
nih organizacij. Izdelava pro
jektov mora biti gotova že 
do konca letošnjega leta. Iz
gradnja te tovarne pomeni 
za Lek najboljše priznanje 
za dolgoletno sodelovanje in 
izvoz, ki dosega vrednost pe
tih milijonov dolarjev.

ROG — NOVA TOVARNA

ROG gradi novo tovarno 
za kolesa. Po prvi fazi grad
nje pričakujejo, da bodo pr
vi izdelki prišli s tekočega 
traku v drugi polovici letoš
njega leta. Začetek druge 
faze gradnje je predviden za 
1980. leto. Po planu naj bi 
Rog izdelal 1980. leta skup
no 200.000 dvokoles za do
mače tržišče, 65.000 za ino
zemstvo 'in 45.000 pony-ek- 
presov.

AMBICIJE CHROMOSA

Kombinat Chromos danes 
proizvaja razne vrste pre
maznih sredstev; ladijske 
barve, tiskarske barve, bru
sni, katranski izdelki, razne 
plastične mase, umetne 
smole, komplete pomožnih 
sredstev za tekstilno, usnjar
sko, papirno, naftno, pre
hrambeno industrijo itd. 
Kombinat ima 26 temeljnih 
in 10 delovnih organizacij.

Doslej je kombinat pove
čeval proizvodnjo s produk
tivnostjo. Sedaj so se odlo
čili tudi za večje investicije 
v razvoj, razširitev in mo
dernizacijo obstoječih pro
izvodnih kapacitet.

Veliko nam pove tudi po
datek, da Chromos vse več 
sodeluje s tujino, saj je tre
tjina jugoslovanskega izvoza 
avtolakov Chromosovega, to 
pa pomeni od 12.000 ton pri
bližno 4.000 ton.

AVTOBUSI — PERSPEKTIV
NO TRŽIŠČE

Po zadnjih ugotovitvah v 
ZR Nemčiji (nanašajo se na 
celotno Evropo), ima največ 
je perspektive v avtomobil
ski industriji proizvodnja in 
prodaja avtobusov 'in obe
nem najrazličnejših komunal
nih vozil. Eden največjih pro
izvajalcev avtobusov v ZRN je 
koncern MAN, ki se je lani 
povezal z znano firmo »Biis- 
sing Automobilwerk AG«. 
Razvojni oddelki MAN pri
pravljajo skupaj z Boschem, 
RWE in Varto novo genera
cijo avtobusov za prihodnost. 
To so vozila na zemeljski 
plin. Pri konstruiranju so so

delovali tudi alžirski strokov
njaki. V letošnjem letu pred
videvajo kooperacijo tudi s 
firmo Volksvvagen. V novih 
tovarnah, ki jih gradijo tre
nutno po Evropi, že postav
ljajo montažne linije za pro
izvodnjo avtobusov, komu
nalnih vozil in delov zanje.

CITROEN TUDI V NDR

Po petih letih pogovorov 
so se v DR Nemčiji odloči
li zgraditi tovarno pregibnih 
osi za Citroen. S proizvod
njo naj bi pričeli že 1981. 
leta. Po podatkih z zahoda 
naj bi Citroenov motor po
časi zamenjal dotrajani dvo
taktni VVartburg. Pri tem bi 
sodelovali tudi Čehoslovaki. 
Že letos naj bi v Franciji 
proizvedli 10 tisoč »VVartbur- 
gov« s štiritaktnim motor
jem.

LADA NAJCENEJŠE 
VOZILO V KANADI

V Kanadi so pričeli pro
dajati sovjetske Lade po ce
ni okrog 3.500 dolarjev. Za 
primerjavo naj povemo: 
FIAT 128 (enačica stoenke) 
stane v Kanadi 4.500 dolar
jev, FIAT 131 (mirafiori) pa 
že 5.500 dolarjev.

IMV V BELEM MANASTIRJU

V okviru srednjeročnega 
plana bo novomeški IMV do 
1980. leta zgradil tovarno 
servisne opreme v Belem Ma- 
nastirju. Obratovati bo priče
la že v prvi polovici letoš
njega leta. Izdelovali bodo 
garnituro sedežev, preklop
ne in komandne mehanizme 
za 150 tisoč potniških in 10 
tisoč dostavnih vozil.

KAMION NA HIDRAVLIČNI 
POGON

V tovarni opreme in de
lov v Boru so izdelali pro
totip kamiona prekucnika 
»B-40«, z nosilnostjo 40 ton. 
Ima vgrajene hidravlične 
prenose na vsa štiri kole
sa, kar je določena prednost 
pred običajnimi kamioni. 
Tovornjak nima menjalnika 
niti mehaničnih prenosnih si
stemov. Vse v kamionu je 
narejeno na principu hidrav
like. Z glavnega motorja se 
moč prenaša na črpalko in 
potem pod pritiskom do 450 
atm deluje na hidravlične 
motorje v kolesih vozila. Hi
dravlične so seveda tudi 
zavore. Ker je konstrukcija 
vozila zelo nizka, je izredno 
stabilno, pogon na vsa šti
ri kolesa pa mu omogoča 
prevoz po skoraj vseh tere
nih, zelo velik nagib itd. 
Strokovnjaki Bazena Bor so 
tako naredili edinstven iz
delek, ki je že tudi patenti
ran. Računajo že s proiz
vodnjo večjega asortimana 
kamionov z nosilnostjo 40— 
170 ton.

JOHN DEERE in BRATSTVO 
NOVI TRAVNIK

Skupno s posredovanjem 
zagrebške Poljoopskrbe se 
bo pričelo sodelovanje med 
ameriško firmo JOHN DEE
RE in BRATSTVOM iz No
vega Travnika, ki je že do-

sedaj edino pri nas proiz
vajalo težke traktorje gose
ničarje. Sodelovali bodo tu
di z drugimi proizvajalci 
traktorjev v Jugoslaviji.

LETOS 216.400 »ZASTAV«

Letos bodo v »Zastavi« na
redili 216.400 potniških vozil, 
7100 kamionov in 5000 do
stavnih vozil. Planirali so za 
11,9% večjo proizvodnjo kot 
je bila dosežena v 1978. le
tu, pri tem je proizvodnja vo
zil osnovnega programa večja 
za 14,5, vozil iz kooperacije 
pa za 2,9%. Tako je pred
videno v osnovah srednjeroč
nega piana razvoja vozil iz 
programa »Zastava« v 1979. 
letu, ki je bil osvojen na 
skupščini poslovne skupnosti 
»Zastava«. Predvideno je na
daljevanje osvajanja novih 
modelov in tipov vozil z ino- 
viranjem in vnašanjem teh
ničnih izboljšav v obstoječe 
tipe, posebno pozornost pa 
naj bi namenili kvaliteti. Za 
30 % naj bi povečali založe
nost domačega trga z rezerv
nimi deli. Z vsemi izdelovalci 
delov želijo izboljšati planira
nje in tako uskladiti obveze 
v proizvodnji delov, agrega
tov in uslug.

100 000 GOSPODARSKIH 
VOZIL

V tovarni gospodarskih 
vozil »Crvena Zastava« so do 
konca februarja naredili 100 
tisočo gospodarsko vozilo. To 
je »Zastava-640« z nosilnost
jo 4 ton, trenutno najbolj is
kano gospodarsko vozilo v 
državi. Letos bodo Zavodi na
redili 12.100 gospodarskih vo
zil.

Srednjeročni plan predvi
deva proizvodnjo 17.200 lah
kih dostavnih vozil, pričaku
jejo pa, da bodo pričeli tu
di s proizvodnjo kamionov 
nosilnosti 6 ton in terenskih 
vozil.

Z novimi investicijami (1 
milijarda dinarjev) bodo v 
tovarni gospodarskih vozil 
zgradili lakirnico, v Sombo- 
ru pa razširili proizvodne ka
pacitete za dostavna vozila 
in pričeli s proizvodnjo vozil 
za različne terenske namene.

DOVOLJ KOMBAJNOV ZA 
DOMAČE IN INOZEMSKO 
TRŽIŠČE

V tovarni za kmetijsko me
hanizacijo »Zmaj« Zemun 
planirajo vrednost proizvod
nje v 1985. letu na 4 milijar
de dinarjev, 12 odst. proiz
vodnje pa naj bi izvozili. Na
menili so se izdelati dovolj 
žitnih kombajnov, strojev za 
silažo, obiralcev koruze in 
drugih kmetijskih strojev in 
delov za domače tržišče in 
planirani izvoz. Zato bo po
trebno predvsem rekonstru
irati proizvodne obrate in za
menjati tehnologijo posamez
nih linij, v vse to vložiti naj
manj milijardo dinarjev. Zmaj 
želi biti v koraku z znanstve- 
no-tehničnimi dosežki v sve
tu. Dokaz zato sta novi kom
bajn Zmaj-161 in prikolica 
Zmaj-490. Do leta 1985 pred
videvajo proizvodnjo 20.000 
strojev za obiranje koruze, 
■<6.500 kombajnov, 14.000 stro
jev za silažo in deset tisoč

drugih kmetijskih strojev in 
delov.

Zmaj že sedaj vse več tu
di izvaža. Za NR Angolo bo
do predvidoma izdelali 320 
kombajnov Zmaj-131, za so
sednjo Grčijo nadaljnjih 50. 
Po ocenah raziskave tržišča 
v Grčiji pa lahko računajo 
na nadaljnji izvoz več sto 
raznih kombajnov. Največje 
tržišče pa se Zmaju odpira 
na Kitajskem. S Kitajci so 
sklenili pogodbe v višini 7,8 
milijona dolarjev. Prvi kon
tingent vsebuje 350 kombaj
nov, 30 adapterjev za koruzo, 
10 strojev za riž, 10 prikolic 
— vse to je že na poti, višina 
izvoza pa naj bi se dvignila 
na vrednost nekaj deset mi
lijonov dolarjev letno.

PROIZVODNJA DELOV 
V IMR

Med »ZCZ« in »IMR« je 
bil sklenjen dogovor o trilet
nem sodelovanju v proizvod
nji lahkih terenskih vozil Ven
dar so usklajevanje, sodelo
vanje in spori dobili epilog 
na sestanku v Gospodarski 
zbornici Srbije. Tovarna IMR 
proizvaja za terenska vozila 
motorje, menjalnike in druge 
dele in želi zaradi tega sama 
izdelovati to vrsto vozil. Ker 
omenjene motorje in dele (pr
venstveno namenjene Zasta
vi) »Zastava« tudi uvaža, ni
so sprejeli motorjev iz IMR. 
Zato je IMR dosegel spora
zum s francosko firmo »SA- 
VIEM« o proizvodnji kamio
nov in kooperaciji po licen
ci, Zastava pa je proti odpi
ranju take tovarne, ker so 
lani prodali od 3.394 samo 
2.200 takih dostavnih vozil. 
Torej bi bilo odpiranje take 
tovarne dupliranje proizvod
nje. Vendar »Zastava« ob 
vsem tem ne kaže želje po 
sodelovanju z IMR pri izde
lavi dizel motorjev, agrega
tov, itd., ker je pogodbeno 
vezana na italijanske proiz
vajalce.

CRVENA ZASTAVA IN 
KOOPERACIJA

Z novo pogodbo se bo ju
goslovanski izvoz podvojil. V 
ZSSR bodo Zavodi Crvena 
Zastava izvozili dvakrat več 
delov in kompletov za vozila, 
iz ZSSR pa se bo povečal 
uvoz potniških vozil.

Cilj obiska predstavnikov 
Zastave v ZSSR je bil raz

govor in razširitev pogodbe 
o sodelovanju in kooperaciji 
med avtomobilskimi industri
jami do 1980. leta. Predstav
nike Zastave so sprejeli na 
Ministrstvu avtomobilske in
dustrije ZSSR in podpredsed
nik vlade ZSSR, Novikov.

Skupno so ugotovili, da 
se podpisana petletna pogod
ba uspešno uresničuje, da je 
kooperacija pri izdelavi pot
niških vozil VAZ (Lada) po
polnoma tehnološko in eko
nomsko upravičena. Dogovor
jeno je, da se več mesečne 
priprave o razširitvi sodelo
vanja čim p rej končajo. Od
nos menjave je 1:1, to se 
pravi, da se bo jugoslovanski 
izvoz v ZSSR povečal za dva
krat, uvozili pa bomo name
sto sedanjih 12 tisoč približ
no 25 tisoč vozil letno.

Kar se tiče sodelovanja 
oziroma kooperacije po letu 
1980 so se dogovorili o mož
nosti menjave drugih izdel
kov, ne samo avtomobilov in 
njihovih delov, temveč tudi 
opreme v avtomobilski indu
striji. Nivo sedanje menjave 
je na vrednosti 52 milijonov 
dolarjev letno, medtem, ko 
naj bi se ta vsota sedaj po
večala za dvakrat, v prihod
nje pa bi se menjava s se
danjih 130 milijonov poveča
la celo na 600 do 650 tisoč 
dolarjev letno. V zvezi s tem 
so v Zastavi povedali, da so 
s Fiatom podpisane pogodbe 
menjave v vrednosti 1,2 mi
lijarde dolarjev, s Poljaki pa 
pripravljajo pogodbe o raz
širitvi sodelovanja, ki bi do
segalo vrednost 72 milijonov 
dolarjev letno, verjetno pa bo 
tudi ta vrednost presežena.

REALIZACIJA TAM-a

V težki situaciji se je zna
šel tudi mariborski TAM. Na
ša naj večja tovarna težjih 
vozil v Mariboru je realizira
la lanski plan 86,9-odstotno. 
Namesto 10.000 predvidenih 
je naredila 8.700 vozil, zato 
tudi finančni rezultati niso 
ugodni.

V TAM, ki zaposluje skup
no 7.000 delavcev, so v taki 
situaciji predvsem zaradi 
sprememb v strukturi proiz
vodnje in prehoda na serij
sko proizvodnjo. Le-ta potre
buje določen čas za uvaja
nje. Pri vsem tem omenjajo 
tudi težave z reprodukcij
skim materialom.

Ivo Frbežar
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Smučarska 
sekcija aktivna
REZULTATI S TEKMOVANJ
27. SMUČARSKO
PRVENSTVO
SATURNUSA

Po treh letih smo imeli zo
pet enkrat srečo z vremenom 
na našem prvenstvu. Dan je 
bil čudovit in nobenemu tek
movalcu in gledalcu ni bilo 
žal, da se je ta dan podal 
v Kranjsko goro.

Na smučišču Kekec je bi
la postavljena veleslalomska 
proga, dolga 500 m z 22 vrat
ci. V drugem teku je bila 
proga prestavljena in tudi 
bolj hitra. Tekmovanje je iz
vedla ekipa SK Krim, mer
jenje časov je bilo elektron
sko. Vodja tekmovanja je bil 
Jarc Viktor, ki je skrbel, da 
je tekmovanje potekalo nor
malno po vseh določilih.

Od 85 prijavljenih se je 
tekmovanja udeležilo 53 moš
kih in štiri ženske. Po prvem 
teku so bile na vodečih me
stih majhne razlike. Tako je 
šele drugi tek odločil, kdo 
bo prvi.

Razglasitev rezultatov, po
delitev priznanj in nagrad je 
bilo v našem domu v Kranj
ski gori. Po otvoritvenem go
voru predsednika ŠRD Sa
turnus tov. Slavka Jakiča je 
vodja tekmovanja Viktor Jarc 
objavil rezultate, podelil me
dalje, diplome in pokale naj
uspešnejšim tekmovalcem. 
Nazadnje so bile podeljene 
nagrade, in sicer po dvojnem 
žrebanju. Vse te nagrade je 
zbrala naša sodelavka Vera 
Kosec, prispevale pa so jih 
naslednje delovne organiza

cije: Volan Ljubljana, Slove
nija avto Ljubljana, Avtohr- 
vatska Zagreb, Trgoavto Lju
bljana, Jeklotehna Sisak, Eta 
Kamnik in Avtooprema Sa
turnus.

Rezultati:
Ženske: 1. Sovine Nuša 

1:19,01, 2. Brezovnik Marija 
1:55,47, 3. Jakič Joža 1:55,74. 
Moški nad 45 let: 1. Medič 
Janez 1:31,44, 2. Smerajc Ja
nez 1:37,34, 3. Škrjanc An
drej 1:39,13, 4. Miklavc Jo
že 3:08,04. Moški od 35 do 
45 let: 1. Poljanec Vito
1:10,15, 2. Kralj Sašo 1:10,97,
3. Lampič Edo 1:11,43, 4. 
Malus Tomaž 1:16,07, 5. Vo
kal Jure 1:23,24. Moški do 
35 let: 1. Kreč Martin 1:11,75, 
2. Fattori Vojko 1:12,36, 3. 
Susman Marjan 1:18,19, 4. 
Gruden Milan 1:19,09, 5. Pe
telin Matjaž 1:19,78.

Ekipe:
1. Orodjarna 3:34,15 (Kralj, 

Kreč, Lampič),
2. Embalaža 3:41,60 (Po

ljanec, Fattori, Gruden),

3. Avtooprema 3:59,36 
(Susman, Petelin, VVertl),

4. Delovna skupnost 4:29,58 
(Sovine, Medič, Škrjanc).

OBČINSKO
PRVENSTVO

Na Zatrniku je bilo 24. fe
bruarja 13. prvenstvo občine 
Ljubljana Moste-Polje v ve
leslalomu. V lepem sončnem 
vremenu, ki je prava redkost 
za to tekmovanje, je startalo 
275 tekmovalcev in tekmo
valk.

Na Hotunjskem vrhu je bila 
proga za vse ženske in sta
rejše moške kategorije. Na 
Berjanci pa je bila proga za 
mlajše moške kategorije. Vse 
so bile utrjene in ledene v 
zgornjem delu. Od naše eki
pe je najboljšo posamezno 
uvrstitev dosegla Nuša So
vine. Bila je druga, skoraj 
celo progo pa je prevozila 
samo z eno palico. V ekip
nem plasmaju je moška eki
pa zasedla drugo mesto, ko
maj 2 točki zaostanka za Ko
linsko.

Posamezni rezultati:
Ženske nad 35 let: 2. So

vine Nuša 54,25. Moški do 
25 let: 12. štubelj Igor
1:08,11, 13. VVertl Dušan
1:08,12, 14. Miklavc Bojan
1:08,58, 19. Žabjek Janez
1:11,90. Moški od 25 do 35 
let: 8. Fattori Vojko 1:05,05, 
12. Kreč Martin 1:07,21, 18. 
Susman Marjan 1:09,18, 19. 
Hrome Franc 1:09,40. Mo
ški od 35 do 45 let: 3. Kralj 
Sašo 40,56, 6. Poljanec Vito 
41,47, 15. Malus Tomaž 45,44, 
27. More Milan 49,92, 29. 
Jenko Boris 50,44, 38. Kunšič 
Tone 58,89. Moški nad 45 let: 
10. Škrjanec Andrej 1:10,26.

SMUK NA 
MALI PLANINI

Kljub velikim težavam eki
pe, ki je pripravljala progo, 
nam je uspelo izvesti tekmo
vanje v smuku na Mali pla
nini. Snega je bilo ponekod 
zelo malo, pa tudi izgledi za 
vreme niso obetali kaj do-

POHOD NA SNEŽNIK
Peti zimski pohod na Snežnik je bil 11. marca 1979. Orga
nizirali so ga planinci iz Ilirske Bistrice v spomin Istrskemu 
partizanskemu odredu. Tudi planinci PD Saturnus smo se 
ga udeležili.

Tone Krisper

Šahisti nizajo 
uspehe

Po premočni zmagi na ob
činskem prvenstvu v šahu je 
ekipi Saturnusa uspel nov 
podvig. Na 32. delavskem pr
venstvu Ljubljane v šahu, ki 
|e trajalo od 8. 2. do 29. 3. 
1979 in ikaterega se je ude
ležilo 46 moštev, je v zelo 
močni konkurenci osvojila 17. 
mesto in s tem pridobila pra
vico do udeležbe na finalnem 
tekmovanju za delavsko pr
venstvo Slovenije.

Ekipa e nastopala v posta
vi: Dimič, Pavlin, Ocvirk, Go
stinčar J., Pogačnik M., Po
gačnik V., Petrič. Za visoko 
uvrstitev ima največ zaslug 
Gostinčar Janez, ki je igral 
izvrstno.

Druga ekipa pa se je v tek
movanju za pokal maršala 
TITA uvrstila med 16 najbolj
ših, kar je z ozirom na moč
no konkurenco tudi lep us
peh.

Peter Ocvirk

GLAS SATURNUSA, glasilo delovnega kolektiva delovne orga
nizacije Saturnus, 61110 Ljubljana, Ob železnici 16, telefon 44-466. 
Ureja uredniški odbor: Marjan Susman — predsednik, Bogomir 
Jeklič — podpredsednik, člani Ferdinad Cerček, Sašo Kralj, 
Zdravko Petrič, Janez Ulaga, Dragica Zupančič. Odgovorni ured
nik Janez Grčar. Tehnični urednik Miran Todori. Tisk: Tiskarna 
Ljubljana, Ljubljana. Rokopisov in nenaročenih slik ne vrača
mo. — Po mnenju Sekretariata za informacije IS Skupščine 
SR Slovenije, št. 421-1/72 z dne 8. 9. 1975, je glasilo oproščeno 

temeljnega davka na promet proizvodov.

brega. Start je bilo potrebno 
preložiti za eno uro. Medtem 
se je megla dvignila, vidlji
vost in tekmovalni pogoji so 
bili dobri.

Na 1000 m dolgi progi z 12 
kontrolnimi vratci se je od 
54 prijavljenih pomerilo 28 
tekmovalcev. V koči PD Sa
turnus so tekmovalci po kon
čanem tekmovanju prejeli 
malico in čaj. Za to je po
skrbel gospodar koče Miro 
Živic. Pred kočo je vodja 
tekmovanja Vojko Fattori ob
javil rezultate smuka in po
delil najboljšim medalje. Na
grade so bile podeljene po 
dvojnem žrebu. Pri tem je 
zanimivo, da najbolje uvršče
ni tekmovalci pri žrebanju 
nagrad nimajo nikoli sreče in 
odnesejo skromne nagrade.

Rezultati:
Ženske: Jakič Joža 53,2.
Moški nad 45 let: 1. Sme

rajc Janez 50,0; 2. Miklavc 
Jože 1:05,2.

Moški od 35 do 45 let: 1.
Poljanec Vito 34,6; 2. Kralj 
Sašo 36,0; 3. Curk Milan 
41,0; 4. Osterman Franc 41,7;
5. Zrnko Lojze 42,6.

Moški do 35 let: 1. Fattori 
Vojko 35,0; 2. Kreč Martin 
36,0; 3. Grude Milan 37,2; 4. 
Miklavc Bojan 37,4; 5. Sus
man Marjan 37,6.

SPAIS ’79
Osmo smučarsko prvenst

vo avtoindustrije Slovenije 
(SPAIS) je bilo 18. februar
ja v Martuljku. Ker se za or
ganiziranje tekmovanja ni 
prijavila nobena delovna or
ganizacija, je to storil od
bor SPAIS. Odbor je izvedel 
tekmovanje zelo dobro, če
prav z mnogo manjšimi de
narnimi sredstvi, kot je bilo 
to v preteklosti.

Postavljeni sta bili dve ve
leslalomski progi. Krajša za 
vse ženske in starejšo mo
ško kategorijo in daljša za 
mlajše moške kategorije. 
Vreme je bilo slabo, saj je 
celo tekmovanje snežilo. 
Kljub temu je tekmovanje hi
tro potekalo, merjenje časov 
je bilo na obeh prograh 
elektronsko.

Tekmovanje v tekih je bilo 
17. februarja v Kranjski gori. 
Prvič smo imeli tudi na smu
čarskih tekih dva tekmoval
ca. Naši tekmovalci so do
stojno zastopali barve Satur
nusa in tudi njihove uvrstitve 
so dobre. V veleslalomu smo 
kot ekipa zasedli 10. mesto, 
v tekih pa osmo.

Posamezni rezultati v ve
leslalomu:

Moški do 25 let: 12. VVertl 
Dušan 47,29, 14. Miklavc Bo
jan 47,42, 31. Žabjek Janez 
51,21, 36. Štubelj Igor 52,53.

Moški od 25 do 35 let: 2. 
Kreč Martin 42,77, 10. Fattori 
Vojko 44,35, 23. Susman Mar
jan 46,84, 35. Studen Stane 
48,93.

Moški od 35 do 45 let: 4.
Poljanec Vito 39,31, 9. Kralj 
Sašo 40,73, 39. Lampič Edo 
49,41.

Moški nad 45 let: 21. Kun
šič Tone 1:02,56, 23. Kobilica 
Dimitrij 1:06,31, 28. Bekš Mi
lan 1:44,45.

Posamezni rezultati v te
kih:

Moški od 25 do 35 let: 18.
Pohlin Jože 28:23,60.

Moški nad 35 let: 8. Kralj 
Tone 21:44,23.

Sašo Kralj
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